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Čtvrtletník

Vážení spoluobčané,

blíží se období, kdy zpomalíme svoje kroky, abychom si uvědomili důležitost rodiny, přátelství a solidarity. Vánoce 

nám přinášejí nejen čas odpočinku a radosti, ale také příležitost rozjímat nad odcházejícím rokem a poděkovat za 

všechny okamžiky, které nás spojují.

Vánoční období je časem radosti, lásky a sdílení. Je to také doba, kdy se díváme zpět na to, čeho jsme dosáhli, 

plánujeme budoucnost s  nadějí a optimismem. Přejme si, aby vánoční svátky byly pro nás plné štěstí, klidu 

a harmonie. Nechejme se inspirovat duchem vánočních svátků a šiřme kolem sebe radost. 

Přejeme vám všem krásné a veselé Vánoce, jakož i šťastný nový rok 2024 plný naděje, pevného zdraví, lásky, 

úspěchů a radosti.

Petr Mazal, starosta

Michaela Sigmundová, místostarostka



ROK 2023 V OBCI

U tělocvičny v Kožušanech bylo vybudováno pět záchytných 

nádrží na dešťovou vodu o objemu 50 m³ za celkovou cenu 

2.043.000 Kč, z toho finanční částka poskytnutá dotací činila 

1.680.818 Kč. Touto dešťovou vodou se bude kropit fotbalové 

hřiště. 

U čističky odpadních vod v  naší obci došlo k  vysazení habrů, 

dále byly vysázené nové lípy u chodníčku k cyklostezce a nový 

ovocný sad nám roste v  areálu za tratí. V  lokalitě u zahradnictví 

v Kožušanech, ve Dvorečku a směrem ke Kocandě došlo 

k dobudování splaškové kanalizace k těmto dosud 

neobslouženým lokalitám. Taktéž byla zhotovená splašková 

kanalizace za budovou prodejny Hruška, kde budou postaveny tři 

domy. Nová dešťová kanalizace byla vybudovaná v  Kožušanech 

v lokalitě na Trávníku.

Zpracovává se projektová dokumentace na prodejnu potravin 

v Tážalech, jakož i projektové dokumentace na fotovoltaické 

elektrárny pro obecní budovy. K fotovoltaické elektrárně na 

čističce odpadních vod již byla schválená dotace. Další žádosti 

V  roce 2023 plném výzev a dvou probíhajících ozbrojených 

střetů, ne tak daleko od našich hranic, jsme ukázali svou 

solidaritu a podporu těm, kteří trpí útiskem, materiálním 

nedostatkem a nejistotou. V  rámci dění v  naší obci jste i vy čelili 

častému nepohodlí, zvýšené aktivitě před vašimi domovy při 

budování vodovodu a vodovodních přípojek. Celkem jich zatím 

bylo vybudováno 303 a ve třetí etapě budou přibývat další 

domácnosti, které se k vodovodu také chtějí připojit. Děkujeme 

vám všem za pochopení a ohleduplnost, jelikož ne vždy probíhaly 

práce tak plynule, jak bychom si přáli. 

o dotaci byly podány ke zřízení fotovoltaické elektrárny pro 

tělocvičnu a Základní školu v Kožušanech, pro obecní úřad 

a mateřskou školu. Díky tomuto řešení a odběru solární energie 

předpokládáme značnou úsporu plateb za elektřinu, protože 

došlo k  jejímu razantnímu navýšení.

Během letních měsíců bylo vyměněno osm oken v  prvním 

patře mateřské školy, okna dodala firma OK PLAST Olomouc. 

Původní dřevěná okna již byla nevyhovující. Byla vypracována 

projektová dokumentace na výstavbu nové učebny základní školy, 

protože o docházku v  naší škole mají rodiče velký zájem.

K realizaci zateplení a zhotovení nové fasády došlo na 

obecním úřadě v prostoru dvora, jakož i k dobudování terasy, 

která v  teplých měsících zpříjemní všem návštěvníkům pobyt 

v kulturním domě.

Na fotbalovém hřišti byl instalován nový prodejní stánek 

v ceně 178.000 Kč. Kromě toho se nyní na hranici pozemků 

u fotbalového hřiště započalo s výměnou plotu. Bude zde nový 

betonový plot.

Bylo zakoupeno pět sloupů se solárními svítidly, z toho tři 

jsou určené k  umístění u cyklostezky, jedno v  Tážalech směrem 

k točně a páté v  Kožušanech vlevo od vjezdu na cyklostezku.

Vaše obětavost a angažovanost při konání různých obecních, 

školních či spolkových akcích, soutěžích a prestižních výstavách 

přispěla k výborné prezentaci naší obce, stejně jako k péči o malé 

děti a mládež. Jsou to pilíře, na kterých stojíme a které nás 

posouvají vpřed.

Petr Mazal, starosta

Michaela Sigmundová, místostarostka

POPLATKY V OBCI NABÍDKA TAŠEK NA TŘÍDĚNÝ ODPAD

V roce 2024 budou majitelé nemovitostí platit poplatek za 

odkládání komunálního odpadu z nemovité věci zpětně za rok 

2023. V letošním roce se prostřednictvím čipovaných popelnic 

načítalo množství kilogramů komunálního odpadu 

k jednotlivým nemovitostem.  Začátkem roku 2024 pak budou 

vystaveny platební příkazy za komunální odpad za rok 2023 

a tyto budou doručeny do vašich schránek. Na základě těchto 

platebních výměrů budete za odpad platit určenou částku.

Poplatek za psa pro rok 2024 zůstává nezměněn, tedy 200 

Kč za psa. Majitelé starší 65 let platí 100 Kč.

Stočné pro rok 2024 je schváleno ve stejné výši jako 

v roce 2023, tedy 40 Kč za m3 odpadní vody včetně DPH.

Výše vodného pro následující rok bude upřesněna později.

Obecní úřad Kožušany-Tážaly nabízí místním občanům 

tašky Sixtol na tříděný odpad.

Nabízená varianta se skládá ze tří nádob o celkovém 

objemu 36 l, rozměry 40x30x30.

Cena za sadu (3 tašky: zelená-sklo, žlutá-plast, modrá-

papír) 100 Kč.



Dne 24.10.2023 do naší obce přijel bývalý náměstek 

hejtmana pro dopravu Michal Zácha. Žádali jsme pana náměstka 

o návštěvu za účelem nalezení společného postupu při řešení 

havarijního stavu odvodnění komunikace silnice III/4352, která je 

ve vlastnictví Olomouckého kraje. Konkrétně se jedná o úsek od 

křižovatky silnice č. II/435 a č. III/4352 po křižovatku u základní 

školy v délce 415 m, na kterém bylo v průběhu stavebních úprav 

silnice č. II/435 Olomouc - Dub nad Moravou provedeno navýšení 

profilu vozovky o nový asfaltový kryt. Původní a nově vnesené 

výškové nerovnosti krajnice tak významně zvyšují bezpečnostní 

rizika pro pěší dopravu, při deštích dochází k vytváření lagun 

mezi vpusťmi a tím k rozplavování obrubníkové linie 

a chodníkových ploch. Obec Kožušany-Tážaly oddalovala řešení 

tohoto problému, a to z důvodu realizace velkých investičních 

akcí - oddílné splaškové kanalizace a následně vodovodu, při 

kterých docházelo ke stavebním zásahům do vozovky silnice 

III/4352 a přilehlých chodníků. K úpravě profilu vozovky silnice 

č. III/4352 a chodníků má obec Kožušany-Tážaly vydáno 

pravomocné stavební povolení. V tomto roce bude dokončena 

poslední velká investiční akce do inženýrských sítí - výstavba 

vodovodu, v problematickém úseku budou uloženy všechny 

inženýrské sítě a Obec Kožušany-Tážaly by ráda naplánovala 

horizont zahájení kompletní stavební obnovy chodníků 

dotčeného úseku, jako jednoho z nejdůležitějších pěších tahů 

v obci. S ohledem na výše uvedené okolnosti nelze ale v této 

části nové chodníky provést bez navazující nové výškové úpravy 

profilu vozovky silnice III/4352 (informace od Ing. P. Vostála). 

Výsledkem jednání bylo sdělení, že Olomoucký kraj nedisponuje 

finančními prostředky na opravu této silnice a bylo obci 

nabídnuto, aby došlo k převodu této komunikace do majetku 

obce. Tato by pak měla z dotací uhradit potřebnou opravu. 

Ohledně požadavku obce na generální opravu silnice II. tř. č. 435 

bylo sděleno, že nejsou finanční prostředky ani na opravu 

minimálního úseku silnice od vjezdu do obce po její konec, natož 

k položení tichého asfaltu. Bude tedy nutné opět žádat Správu 

silnic Olomouckého kraje o dílčí opravy komunikace, zejména po 

zimních měsících.

Dne 7.11.2023 jsem se účastnila sedmého ročníku 

Olomouckého dopravního fóra, kde spolu diskutovali ředitelé 

všech podniků zabývajících se dopravou v Olomouckém kraji, 

dále stavební firmy provádějící zakázky v oblasti pozemních 

komunikací, dopravní inženýři, zástupci Olomouckého kraje 

a paní senátorka Jitka Seitlová. Dotazovala jsem se na možnosti 

změn ve financování investic do pozemních komunikací 

a zejména jejich oprav. 

Na základě souhlasného stanoviska Ministerstva dopravy 

k zákazu tranzitu v  naší obci bude nutno osadit značení 

stanovené ministerstvem na dálnicích, protože v tuto chvíli není 

osazeno. Řidiči se tedy o zákazu tranzitu nedozví při jízdě po 

dálnici. Tato situace je způsobená tím, že v minulosti tyto značky 

zajistil Olomoucký kraj. Značky upozorňující na tento zákaz však 

byly přemístěné jinam. Abychom si zabezpečili, že kamiony 

nebudou k nám z dálnic sjíždět, budeme muset sami zafinancovat 

tyto informační značky. Požádáme okolní obce, aby se na 

financování těchto značek podílely.

Dne 28.11.2023 jsem se účastnila s několika členy Sdružení 

místních samospráv z.s. jednání s ministrem dopravy v Praze za 

účasti několika desítek dalších odborníků. Tématem jednání bylo 

zvýšení hlukových limitů na základě změny letošní legislativy 

a protihlukové úpravy v obcích. Jednalo se také o hluku 

z dilatačních spár na dálnicích, což je problém, který trápí mnoho 

obcí. K tomuto tématu budu připravovat článek s dopravním 

inženýrem a vyzveme všechny obce v ČR, aby se ozvaly, pokud 

řeší tento problém. Dilatační spáry jsou problém celostátní a hluk 

pocházející z  jejich přejezdů se v podstatě nedá odstranit.

Jednali jsme také se společností DOSIP Servis s.r.o. o možném 

využití komponent obou zpomalovacích semaforů v obci. 

S ohledem na jejich desetileté stáří jsou využitelné velmi 

omezeně. Proto jsme požádali společnost o cenovou nabídku 

informační tabule, která bude v obci měřit rychlost vozidel 

včetně zobrazení registrační značky. Tato by zde zůstala, i když 

máme přislíbeno od 1.1.2025 úsekové měření rychlosti v  obci.

V rámci výběru dodavatele mýtného systému vyzvalo 

Ministerstvo dopravy kraje, aby vytipovaly úseky silnic II. a III. 

třídy, kde by mělo být vybíráno mýto. Toto navrhovali i starostové 

v petici, která prosazovala zpoplatnění těchto silnic v zájmu 

eliminace kamionové dopravy v obcích. Požádáme tedy 

Olomoucký kraj o sdělení, které úseky těchto silnic zahrnulo do 

seznamu. Například Středočeský kraj zahrnul do seznamu 1500 

km takových silnic, které si přeje zpoplatnit.

V posledním listopadovém týdnu probíhalo v obci měření 

průjezdu vozidel a jejich rychlosti radarem zapůjčeným 

Magistrátem města Olomouce. Výsledky měření budeme 

potřebovat jako podklad pro další žádost o prodloužení zákazu 

tranzitních vozidel v obci a také pro informaci, jak se zvýšila 

hustota dopravy. Bohužel, Ministerstvo dopravy stále zastává 

názor, že kamiony neobjíždí placené úseky rychlostních silnic, 

protože na bodech, kde ministerstvo provádí pravidelná měření, 

nedošlo k úbytku měřených vozidel. Sdružení místních samospráv 

z.s. poukazuje na to, že tento závěr je zcela chybný. 

Mgr. Michaela Sigmundová, Ph.D

DOPRAVNÍ INFORMACE



Potichounku, polehounku našlapujeme a už se blíží konec roku. Podzimní čas strávený ve školce rychle uběhl a pilně se 

připravujeme na vánoční jarmark a besídku.

Během podzimu jsme zažili nejedno dobrodružství. Ve školce nás navštívila divadélka, přiletěli k nám dravci, navštívili jsme 

Moštárnu v Samotiškách a děti ochutnaly mošt plný vitamínů. O další nevšední zážitek se postarala paní Prášilová (maminka od 

holčiček v MŠ) a ta dětem ukázala zajímavé chemické pokusy. V průběhu podzimních dní v MŠ probíhala soutěž o Skřítka Podzimníčka. 

No, a kdo vyhrál? Přece všechny děti, které se této soutěže zúčastnily.

Přejeme všem čtenářům krásné Vánoce a v novém roce hlavně hodně zdraví. Kolektiv MŠ.

Z MATEŘSKÉ ŠKOLY

Máme za sebou tři měsíce školního roku. Žáci si přivykli 

školním povinnostem a největší pokrok vidíme u našich 

prvňáčků, kteří již skládají první slova. Žáci ve vyšších ročnících si 

prohlubují vědomosti novými metodami i formami práce. O tom, 

že se jim daří, se přesvědčili i studenti z Pedagogické fakulty, 

kteří k nám chodí na praxi. Velkou radost máme z úspěchů našich 

absolventů, kteří se rádi pochlubí pěknými známkami a přijdou si 

popovídat  s  kamarády.

Většina žáků naší školy se zúčastnila Logické olympiády. 

Nejúspěšnější žáci, kteří byli mezi 75% nejlepších řešitelů 

v našem kraji, jsou L. Tomanová, M. Vojtek, J. Peřina, M. Lenoch 

a T. Lenoch. V rámci výuky zhlédly děti divadlo s výchovnými 

prvky a vyzkoušely si chemické pokusy hravou vědou.

ŠKOLNÍ ZPRÁVY

Babí léto už nám odfouk´ chladný vítr

a tak si musíme obléknout teplou bundu a svetr.

Příroda se kolem mění,

ale ani u nás ve školce to jiné není.

Naši noví malí kamarádi

jsou tu už s námi rádi.

Nevidíme tu žádné slzičky,

jen usměvavé tvářičky.

Podzimní sluneční počasí přálo odpoledním aktivitám. Užili 

jsme si drakiádu, turistické vycházky do okolní přírody za 

Kryštofem, rybolov na Žabáku, hry v terénu a sběr přírodnin. 

Nejvíce si děti užily Strašidelný den v maskách, zde se účastnily 

soutěží mumií, zametání kostí, tanečních i zábavných soutěží.

V  těchto dnech z dětí vyzařuje vánoční atmosféra, kdy sledují 

z oken výzdobu stromu, padání sněhových vloček, nacvičují 

koledy, vyrábí dárečky. Začíná advent, proto vám přejeme 

pokojné, láskyplné Vánoce a pevné zdraví.

Mgr. Zdeňka Vašíčková, ředitelka ZŠ

První sníh v zahradě MŠ

Podzimní drakiáda

Hravá věda ve škole



Vážení spoluobčané, rád bych vás seznámil s činností sboru 

dobrovolných hasičů v  letošním roce. Snažíme se pořádat akce 

nejenom s hasičskou tématikou, ale hlavně také dodržovat tradice 

naší obce a umožnit tak setkávání občanů všech věkových skupin.

Každý rok zahajujeme sezónu tradičním hasičským plesem. 

Účast nebyla moc velká, ale kdo přišel, tak se dobře najedl, napil 

a zatančil si na výbornou muziku. Sotva se oteplilo, začali jsme 

s přípravou sportovních kolektivů mužů, žen a mladých hasičů. 

Požární sport je hlavní činností našeho sboru, a tak jsme moc rádi, 

že nás podporujete.

O prázdninách jsme si dali pauzu od společenských akcí 

a začali se naplno věnovat požárnímu sportu. Trénink za 

tréninkem a závod za závodem, tak probíhalo celé léto. Mladý 

kolektiv žen a mužů se sice teprve učí týmové spolupráci 

a technice požárního sportu, ale i tak nám všichni předvedli velice 

pěkné požární útoky. 

V říjnu jsme uspořádali nultý ročník podzimní pohárové 

soutěže. Počasí vyšlo parádně, a tak byla účast mimořádně velká. 

Přijelo k  nám 51 družstev, což v  rámci pohárových soutěží nemá 

obdoby.

Druhá velká akce se již tradičně koná první víkend v červenci. 

Jedná se o Olomouckou noční ligu v požárním sportu mužů a žen. 

Celou noc tak můžete slyšet řev hasičských mašin a vidět to 

nejlepší, co může požární sport na  Olomoucku nabídnout. Letos 

naši obec reprezentovala dvě družstva mužů a jedno družstvo žen. 

Účast byla 69 družstev a padl tu nejenom rekord naší tratě, ale 

také rekord samotné Olomoucké noční ligy. 

V červnu se konala Liga mladých hasičů. Více než 60 kolektivů 

mladých hasičů přišlo změřit své síly k nám do Kožušan. Areál za 

tratí byl opět plný k prasknutí. Tato akce se koná každoročně, 

takže neváhejte a příště se přijďte také podívat. 

Jaro se zahájilo stavěním májky spojené s pálením čarodějnic. 

Byly připraveny hry pro děti. Májka byla sice menší, ale o to lépe 

se stavěla. Čarodějnice shořela, takže bylo zdárně splněno. 

Koncem dubna náš sbor oslavil krásné kulaté výročí založení, a to 

80 let. Oslavy jsme spojili s  kácením máje. Připravili jsme ukázku 

hasičské techniky a nástěnky s fotkami, kde jste mohli zhlédnout 

historii sboru rok za rokem. Celé odpoledne nás provázela živá 

hudba.

Poslední akcí byl lampiónový průvod. Datum padlo na 11.11., 

a tak jsme se rozhodli trošku změnit plán a přivítat svatého 

Martina. Připravili jsme domácí uzené a košt mladého 

svatomartinského vína. Samozřejmostí byl tradiční lampionový 

průvod, svařáček i promítání pro děti.

Děkujeme všem, kteří se našich akcí účastnili a podporovali 

nás.  Přejeme vám krásné prožití vánočních svátků a šťastný nový 

rok 2024.  

Za SDH Petr Zmeškal

OD SBORU DOBROVOLNÝCH HASIČŮ

Dračí bojovníci

Družstvo žen

Družstvo mužů

Lampionový průvod



Další činností jednotky bylo řízení dopravy při lampionovém 

průvodu. Jednotka působila u místního obecního úřadu, kde 

zastavila provoz a tím zajistila bezpečný přechod průvodu přes 

silnici. Občané byli velice ukáznění, a tak spolupráce s nimi byla 

příjemná. Bohužel nám během průvodu začalo pršet, ale i tak se 

většina průvodu vrátila zpět do areálu za tratí a my jim za to 

děkujeme.

Obec nás požádala o spolupráci při zjišťování, proč neodtéká 

hlavní řad splaškové kanalizace od domu č.113 v Kožušanech. Vydali 

jsme se tedy s cisternou na průzkum a za pomoci kalového čerpadla 

a tlakové vody jsme uvolnili vytvořený špunt, který vznikl porušením 

hlavního odtoku v důsledku proražení vodovodním průtlakem.

Tak jako každé čtvrtletí, tak i během tohoto naše jednotka 

nezahálela. Podílela se jak na chodu obce, tak i na vzdělávání našich 

členů. Mezi práce pro obec můžeme zařadit řezání skruží pro místní 

spolek fotbalistů, kde budou využity jako zpevnění základu pro 

stavbu sloupů nesoucích záchytné sítě. K řezání jsme využili 

rozbrušovací motorovou pilu, kterou jsme nedávno získali z dotací 

od Olomouckého kraje. Tato pila byla využita i při výstavbě nového 

vodovodu u místní školy, kde bylo potřeba rozřezat betonové 

podlaží. 

JEDNOTKA SBORU DOBROVOLNÝCH HASIČŮ INFORMUJE

Celkem jsme odčerpávali 2 místa zatopená splaškovou vodou. 

Vypomáhali jsme i s čerpáním vody na fotbalovém hřišti při 

bouracích pracích na záchytných nádržích. 

Dne 15.11.2023 naše obě cisterny podstoupily technickou 

kontrolu (STK)  v Olomouci. Obě cisterny jsou způsobilé pro pohyb 

na pozemních komunikacích a tím se nám blíží čas, kdy začnete 

vídat naši již staronovou cisternu Iveco namísto současně používané 

Škody 706. Na Ivecu jsme odpracovali řadu hodin svépomocí 

a podařilo se nám ji dát do krásného stavu. 

Za JSDH Libor Čapka a Jan Hynek

Pokud by se kdokoliv chtěl přidat do naší jednotky, tak budeme 

velice rádi. Stačí jen, aby vám bylo minimálně 18 let. Zbytek naučíme 

a vysvětlíme. Můžete se za námi přijít podívat každé úterý v 17 

hodin u naší zbrojnice, popřípadě jindy po telefonické domluvě 

s velitelem JSDH p. Hynkem.       

Dne 18. 11. 2023 v 8:30 se rozezněla siréna a místní rozhlas 

svolával členy výjezdové jednotky, aby se dostavili na zbrojnici. Byl 

totiž vyhlášen požární poplach, ale naštěstí to bylo jen taktické 

cvičení podobné tomu, které se minulý rok konalo v naší obci. 

Jednotka tak vyjela s dvěma auty a na místě události, které se 

nacházelo u obce Krčmaň, započala s dalšími jednotkami hašení 

lesního požáru, což bylo námětem tohoto cvičení. Celkem se 

zúčastnilo 11 sborů a cca 70 hasičů.

Práce na výstavbě vodovodu u školy

„Stará” a „Nová”

Pomoc fotbalistům při čerpání vody

Výjezd při taktickém cvičení u Krčmaně



Událost doprovodilo několik dílčích změn, například hudební podkres už nebyl 

akustický, ale jednalo se o reprodukovanou hudbu v podobě tradičních koled 

a vánočních písní. Občerstvení vonělo mimo jiné i po čerstvé uzené kýtě, nechyběl 

skvělý guláš a většina dospělých a plnoletých se s radostí zahřála lahodným svařeným 

vínem. Ani děti z mateřinky nebo základní školy se letos nenechaly zahanbit a na 

jarmark připravily mnoho krásných výrobků. Zejména díky velkorysým rodičům se 

výsledný výdělek vyšplhal na neuvěřitelných téměř 13 000 Kč, které putují pro děti do 

fondu SRPŠ. Myslím si, že mohu zcela objektivně konstatovat, že se akce povedla a na 

příští rok nám nastavila laťku docela vysoko. A tak to má být! Krásné Vánoce a ještě 

jednou velké poděkování všem!

V  čerstvé roli předsedkyně SRPŠ jsem akci v parku organizovala a hned v úvodu 

tohoto textu bych chtěla upřímně poděkovat všem, kteří dorazili a i přes nepřízeň 

počasí se na akci zdrželi a pomáhali. Přestože mrzlo, atmosféra byla díky čerstvě 

napadanému sněhu opravdu pohádková. 

Symbolem předvánoční atmosféry je ve městech i na vesnicích snad už od 

nepaměti rozsvěcování stromečku. V naší vesnici máme takové stromečky hned dva. 

Ten první ožil světýlky už v polovině listopadu za Záhumenky v Tážalech, ten druhý se 

v kožušanském parku rozzářil první adventní víkend. 

KOŽUŠANY - TÁŽALY VYHLÍŽÍ VÁNOCE

Již počtvrté se konalo vánoční setkání Help Cup. Letos to spadlo na 1.12. a poprvé se akce 

rozdělila na 2 místa, a to KD Tážaly, kde proběhla vánoční dílnička ve prospěch ZŠ Kožušany, 

a areálu za tratí, kde se konalo vystoupení čertů Krampusáků. 

Děti ve vánoční dílničce měly možnost vyrobit si dáreček pro rodiče či prarodiče. Za tuto 

snahu byly odměněny dárkem, který na ně čekal pod stromečkem. To ale nebylo všechno, každé 

dítě si náhodně vybralo dáreček pro maminku, který 

ji dá až pod stromeček. 

Vidět v dětských očích ty jiskřičky to byl ten 

nejlepší dárek zase pro mě. Pro všechny bylo 

zdarma nachystané občerstvení od firmy Albert on-

line. Čerstvé pečivo napečené těsně před akcí 

provonělo celý kulturní dům. Přišel i Mikuláš, čert 

a anděl a děti si odnesly dobroty za básničku nebo 

písničku.  

O půl šesté proběhl rychlý přesun do areálu za 

tratí, kde to bylo pro odvážnější. Tam už čekal na 

všechny kolotoč, blikající balónky, svařák 

a palačinky. To hlavní ale přišlo o půl sedmé, kdy 

vylezli ze samotného pekla čerti Krampusáci, jejichž rohy měly i metr do velikosti.   Předvedli 

neskutečnou show, nechyběly dýmovnice a symbolický ohňostroj. Přišel se podívat a zatančit Grinch 

a děti se ho nemohly nabažit. Mikuláš nakonec rozdal všechny dobroty a smazal hříchy všem dětem 

z jeho knihy hříchů. Z vánoční dílničky se na vstupném vybralo 1150 Kč.

Závěrem bych chtěla poděkovat manželům Gaborovým a paní Renátě Lenochové za nabídnutou 

pomoc a samozřejmě obci Kožušany - Tážaly.

Přeji všem občanům jménem celého Help Cupu veselé Vánoce a šťastný nový rok, dále hlavně zdraví 

a ať v dětských očích vidíme jen ty jiskřičky štěstí a spokojenosti. Děti jsou naše budoucnost a naděje 

v lepší zítřky.  Děkuji, že jsem mohla s vámi zahájit vánoční čas a těším se na příští setkání.

Anna Rubačíková

VÁNOČNÍ DÍLNIČKY A TAK TROCHU JINÍ ČERTI

Veronika Prášilová Nemravová, předsedkyně SRPŠ

Vánoční dílničky v kulturním domě

Čert Krampusák



VÁLEC. 11 VÍTĚZSTVÍ V  ŘADĚ VYSTŘELILO FOTBALISTY NA ŠPICI

V polovině srpna fotbalisté Kožušan prohráli 

svůj úvodní zápas sezóny 0:3 na půdě Černovíra. 

Když pak o týden později ztratili další dva body za 

domácí remízu s chomoutovským Sokolem, nikdo 

by si patrně nevsadil na to, že to budou jediné 

bodové ztráty Kozlů během fotbalového podzimu. 

Třetím zápasem totiž začala impozantní série 11 

výher v řadě, která kromě jiného znamená, že 

fotbalisté reprezentující naši obec ve fotbalové 

1.B třídě přezimují v čele tabulky s poměrně 

pohodlným sedmibodovým náskokem.

Co stojí za výsledkovým a v řadě zápasů 

i herním progresem kožušanských fotbalistů? 

Těžko se hledá jeden konkrétní prvek či událost. Navíc fotbalově vzdělanému národu, jakým jsou Češi (včetně Moravanů a Slezanů ;-) ), 

je jasné, že nejde nikdy o jeden aspekt a že za každým úspěchem stojí celý komplex důvodů. Hlavní z nich shrnujeme na následujících 

řádcích.

Na podzim byste našli zápasy, kdy se mužstvu na hřišti třeba tolik nedařilo. 

Hráči ale pod vedením hrajícího trenéra Davida Rozehnala nakonec vždy dokázali 

najít cestu k výhře. Zmiňovaná série totiž začala tak, že čtyři z prvních pěti vítězství 

naši fotbalisté doslova „urvali“ v zápasech, kdy oba soupeře dělil jediný gól. 

Venkovní výhry v Doloplazech či v Pňovicích (oba 1:2) i tříbodová odpoledne 

v Kožušanech proti Lužicím či Vícovu (4:3 a opět 2:1) „narušila“ jen výjimka 

v podobě pětibrankového přídělu domácímu Hněvotínu. Nabytý klid a postupný 

posun tabulkou vzhůru jako by se propsal i do konečných výsledků mistrovských 

zápasů: začaly naskakovat vstřelené branky (Moravský Beroun 5:3, ve Velkém Týnci 

2:6 nebo na závěr podzimu 0:3 v Lutíně) a přišla i čistá konta (0:2 v Haňovicích 

a opět 2:0 doma s Olšany). Těsný domácí zápas s prostějovskou Hanou (2:1) tak byl 

jediným zápasem druhé poloviny podzimu, kde se o výsledek hrálo až poslední 

minuty – v tomto případě doslova, jelikož vyrovnání na 2:2 v nastaveném čase 

nemohlo platit pro jasný offside.

Výsledková stabilita a znalost „cesty k vítězství“

Skvělé momenty jednotlivců a široký kádr 

Vždycky se našel někdo, kdo takzvaně „udělal“ zápas. Nejčastěji to byl střelec 

k pohledání Martin Thomas. Jeho 15 branek (v 10 zápasech) hovoří za vše. Zároveň 

se v důležitých chvílích dokázali přidat i ostatní – ať už to byl Matěj Fiala s Radkem 

Palaščákem, kteří rozhodli o bůru v Hněvotíně. Nebo to byl Zdeněk Zlámal, který 

sice svým gólovým zápisem zůstal daleko za loňskými statistikami, ale jeho tři branky v posledních třech zápasech výrazně pomohly 

udržet Kozly na vítězné vlně (a jsou příslibem toho, že na jaře může být střelecky mnohem líp). Stálý přísun bodů do kožušanské kabiny 

lze přičíst také šíři kádru – odehrané minuty šestice hráčů se blíží či překonávají hranici 1000 minut. Vedle Martina Blahy, který 

odchytal vše (1170 minut), jde ještě o Jiřího Rončáka, Martina Souška (1017, resp. 1014 minut), Lukáše Teofila (990), Radka Palaščáka 

(975) a Davida Rozehnala (972). Dalších pět hráčů se pak přehouplo přes 700 odehraných minut (Martin Thomas, Radim Pučálka, 

Zdeněk Zlámal, Matěj Fiala a Tomáš Pustka). Další stovky či desítky minut si však v zelenkavých či černých dresech Kožušan připsalo 

ještě 10 hráčů – do podzimních zápasů zasáhly rovné dvě desítky fotbalistů.



Fotbal, to jsou góly. A mnohem víc

Mezi střelci jasně dominuje Thomas (15×). 

O zbývajících 21 střeleckých zápisů se pak podělilo 

osm hráčů. Zlámal a Fiala se radovali 4×, po dvou 

zápisech na pažbě mají Rončák, Soušek, Palaščák 

a Pustka. Jednu branku vsítil Marek Láhner a mezi 

střelci najdete i (světe, div se)  gólmana Blahu – 

proměněným pokutovým kopem uklidnil nakonec 

rekordní zápas ve Velkém Týnci s půltuctem gólů 

v domácí síti. 

„Jenže jenom o tom to není. Jasně, vždycky se vám v zápasu lépe dýchá, když vstřelíte branku. Ideálně rychle. Je 

to ale i o dalších věcech. O herním systému, celkovém projevu, taktické přípravě, naladění na zápas, trpělivosti… 

a nakonec o tom nejdůležitějším. Partě. A tu máme v Kožušanech skvělou,“ uzavírá hodnocení první poloviny sezóny David 

Rozehnal. Jaro zahájí Kožušanští domácím utkáním proti Sigmě Lutín. V kalendáři si zaškrtněte datum 24. března 2024. 

Radek Palaščák

ZPRÁVY Z  FOTBALOVÉHO ĎOLÍČKU PŘÍPRAVEK

Stejně jako muži, tak i všechna družstva našich přípravek ukončila podzimní část fotbalové sezony a zazimovala. Všechny skupiny 

výborně reprezentovaly mládežnický fotbal a jméno toho kožušanského především. V současné době probíhají naše aktivity především 

v krytu kožušanské haly, kde snad nemine dne, aby se nesvítilo a některá skupina nepráskala do balonu či nepracovala na své fyzické 

kondici. 

Začátkem prosince si měly možnost zahrát tradiční vánoční venkovní turnaj na hřišti Nových Sadů dvě naše skupiny. V  sobotu 2.12. 

tak družstvo přípravek r. 2013 pod vedením Petra Lenocha sehrálo několik zápasů mimo jiné proti týmům ze Šternberka, Příkaz, 

Hněvotína či právě Nových Sadů. Umístili se na 5. místě z  8. V  neděli 3.12. pak na stejné místo zajel trenér Robin Podhorný se svými 

svěřenci ročníku 2014 a podařilo se jim vybojovat krásné 2.místo. Turnaj doprovázela mohutná sněhová nadílka spolu s nepříjemným 

studeným větrem, a tak to byla zkouška nejen fotbalového umu, ale také teplých ponožek fandících rodičů.

I my před Vánocemi přerušíme tréninky a veškerou aktivitu, abychom se v příštím roce opět všichni s chutí a plni elánu sešli 

a pokračovali v naší činnosti. 

Za kolektiv trenérů Martin Lenoch

Přípravka r. 2014 - turnaj Nové Sady Přípravka r. 2013 - turnaj Nové Sady



JAK PŘED 140 ROKY OSLAVOVALI V  NAŠÍ OBCI NAROZENÍ CÍSAŘOVY VNUČKY

Je zajímavé, jak byli kdysi obyvatelé Habsburského Mocnářství 

nuceni oslavovat různé památné a slavné dny panovnického rodu. 

Tak například přesně před sto čtyřiceti roky, dopisem ze dne 

20. srpna 1883, podací číslo 94, táže se c. k. Okr. hejtmanství 

Obecního úřadu v Kožušanech, jakým způsobem oslaví obec 

očekávaný porod Jejího Veličenstva belgické korunní princezny 

arcivévodkyně Stefanie, choti Jeho Císařské Výsosti korunního 

prince a arcivévody Rudolfa Habsburského. 

Dole na úředním listě byla připsána krátká, ale velice 

srozumitelná douška: Doufáme, že Nás nezklamete!

Starosta obce Ignác Dočkal 

z č. 29 ještě téhož dne bezodkladně 

svolal Obecní zastupitelstvo, aby se 

poradili, jak se na základě výše 

zmíněného dopisu na tuto 

„významnou událost“ obec připraví, 

aby bylo Okresní hejtmanství 

spokojeno.

Když se 2. září v 10 hod. 

dopoledne skutečně mladým 

habsburským manželům narodila 

malá princeznička, celým rodným 

jménem Elisabeth (Alžběta) Marie Henriette Stephanie Gisela von 

Österreich, v Kožušanech již její příchod na tento svět „očekávali“ a 

oslava narozenin, jak ji zapsal správce místní školy p. Antonín Pecha do 

kroniky, mohla začít: 

Tento šťastný porod oslavovali kožušanští již druhý den 

po narození malé arcivévodkyně. Od půl osmé večer byla 

66-ti svíčkami osvětlena místní školní 

budova a také prapory okrášlena. V čele 

nade dveřmi v prostředním okně v prvním 

patře byl transparent v národních barvách 

s nápisem: „Vítáme Tvé narození“. Po levé 

straně ve vedlejším okně: Arcivévoda 

Rudolf a Císař František Josef I. Po pravé 

straně ve vedlejším okně: Korunní 

princezna Stefanie a Císařovna Alžběta 

a okolo nich hořela světla.

U školy zapálil starosta p. Ignác Dočkal 

bengálský oheň modré a červené barvy 

a bylo též vypáleno mnoho ran z pušek 

a hmoždířů; rána za ránou duněla 

vzduchem, lidé procházeli se dlouho po 

vesnici a dívali se na tu krásu a na to 

moře světel, neb to ještě neviděli nikde 

a nikdy. Teprve o třičtvrtě na dvanáct hodin v  noci pohasla 

světla ve školní budově.

Dne 4. září před šestou hodinou ranní počala se školní 

mládež, svátečně přioděna, ve školní budově scházeti 

a udeřením šesté hodiny ubírala se s učitelem v řadách do 

Charvát, by tam slavným službám Božím obcovala a se za 

blaho a štěstí narozené princezny a urozených její rodičů 

pomodlila. 

Po mši Svaté šla školní mládež v pořádku do Kožušan 

zpět. V učírně, kterouž byl učitel na tento slavný a památný 

den vkusně okrášlil, shromáždily se všechny dítky školní 

a pily kávu a přikusovaly chutné koláče. Pomalu plnila se 

škola obecenstvem. O deváté hodině řečnil správce školy. 

Ku konci pěkného krasořečnění podal v krátkosti životopis 

J. C. V. korunního prince a arcivévody Rudolfa a J. C. V. 

belgické princezny Štěpánky. Poté požádal všechny přítomné, 

by zazpívali všech pět slok národní rakouské hymny 

„Zachovej nám Hospodine“. 

Pan starosta Ignác Dočkal poděkoval několika slovy 

rodičům a všem, kteří nějakým dárkem k podělení školních 

dítek přispěli. Ty provolaly na vyzvání správce školy Antonína 

Pechy všem: „Zaplať Pán Bůh“  

Než se obecenstvo rozešlo, vyzval tentýž všechny 

přítomné, by ještě s ním provolali třikrát hlučné „sláva“ 

Slavné c. k. okresní školní Radě olomúcké, velectěnému panu 

c. k. místodržitelskému radovi a okresnímu Hejtmanovi 

p. Karlu Khadeovi a velectěnému c. k. okresnímu Školdozorci 

p. Frant. Schmiedovi!

Ku konci nastalo pravé rozdělování dárků. Obětavé zdejší 

hospodyně přinesly do školy pro dítky rozličné chutné pečivo 

a podělily je ním. K   tomu koupilo slavné představenstvo 

obce uzenky a pivo. To byla ta největší potěcha. S  radostí, 

kterou vylíčiti sto nejsem, ubíraly se školní dítky v  tichosti 

domů 

Takto oslavila kožušanská obec radostný a velepamátný 

den druhého září roku 1883.

---------------------------------------------------------

Na to, abychom se dozvěděli, jak lze 

charakterizovat osobnost naší oslavenkyně v její 

dospělosti, stačí pár slov – byla vzdělaná, velmi 

krásná, přitom nadprůměrně inteligentní, nosila 

nádherné šaty a chovala se s vybranou noblesou 

a šarmem. Byla ale také po svém otci Rudolfovi 

svéhlavá a volnomyšlenkářská. Po pádu 

Habsburské monarchie měla přezdívku „rudá 

arcivévodkyně“, neboť se dala k socialistům…  

Už v pěti letech byla malá Alžběta Marie 

polovičním sirotkem, protože jak známo, její otec 

korunní princ Rudolf Habsburský 30. ledna 1889 

na odlehlém loveckém zámečku Mayerling 

spáchal společně se svou milenkou Marií 

Vetserovou sebevraždu. Přes toto trauma 

vyrůstala ve velice hrdou, pyšnou mladou 

arcivévodkyni a později jí s těmito vlastnostmi u  císařského dvora 

nebylo rovno.

    Poručnictví a její výchovu vzal pod ochranná křídla sám císařský 

dědeček František Josef I., který ji něžně oslovoval „Erzsi“. Věnoval jí 

tolik času, kolik mu vladařské povinnosti dovolily. Splnil vše, co jí viděl 

na očích, mnohé, co se mu nelíbilo –  prominul. 

Dohlížel na to, aby měla nejlepší dosažitelnou lékařskou péči, aby 

byla uspokojena všechna její přání a aby se jí dostalo skvělého vzdělání. 

Arcivévodkyně Alžběta Marie 
Rakouská s prvním manželem 

Otto Windischgrätzem



Učila se pěti cizím jazykům, matematice, literatuře, náboženství, historii, 

zeměpisu, dějinám církve, mineralogii, zoologii, astronomii a ekonomii. 

Nemohly chybět také základy etikety, hudby, tance, zpěvu, kreslení, ruční 

práce a vaření. 

Dnes často slýcháme, jak jsou děti ve škole 

přetížené a jak z  toho trpí různými neurózami 

a psychózami. Na rozdíl od této dnešní reality se Erzsi 

mlčky podřizovala všem požadavkům, které na ni byly 

kladeny, učivo zvládala s lehkostí a bez nejmenších 

problémů. Byla neobyčejně bystrá a chápavá. 

V sedmnácti letech, 9. ledna 1900, se na svém 

prvním dvorním plese zamilovala do sedmadvaceti-

letého nadporučíka hulánského pluku Otto 

Windischgraetze. Tento vysoký, štíhlý, blonďatý elegán 

s modrýma očima jí však nebyl roven společensky 

(nepocházel z panovnického rodu). Z toho důvodu 

musela Erzsi o povolení sňatku žádat císaře. Protože 

měl císař svou vnučku rád a nechtěl stát jejímu štěstí 

v cestě, s nerovným tzv. morganatickým sňatkem 

nakonec souhlasil. 

Daň za císařovu velkorysost však byla vysoká. Jako 

jediná dcera korunního prince Rudolfa měla totiž Alžběta Marie přímé 

právo na nástupnictví a mohla tedy jednou svého dědečka vystřídat na 

jeho císařském trůnu. Mesaliancí (nerovným sňatkem) se tohoto práva 

musela vzdát jak pro sebe, tak i pro své případné potomky. Stejně tak to 

nedlouho před ní udělal František Ferdinand d’Este, který se oženil 

s českou „pouhou hraběnkou“ Žofií Chotkovou.

Svatba Alžběty s Ottou se konala ve vídeňské kapli sv. Josefa 23. 

ledna 1902.  Novomanželé pak žili krátkou dobu ve Vídni na Strohgasse 

č. 21 a potom v Praze na Královských Vinohradech v Gröbově vile č. 47. 

Ta jim z kapacitních důvodů přestala vyhovovat a tak dal císař František 

Josef I. mladému páru k dispozici zámek Ploskovice u Litoměřic. 

Ze svazku Alžběty s Ottem vzešly čtyři děti, manželství však pro 

jejich neslučitelné povahové vlastnosti (Otto netoužil 

po ničem jiném než po klidném, harmonickém životě 

v kruhu svých nejbližších, ona naopak tento způsob 

života považovala za nudný a usedlý) ještě do rozpadu 

Habsburské monarchie v r. 1918 ztroskotalo. Od roku 

1924 žil pár odděleně.

V roce 1921 poznala Alžběta o dva roky staršího 

učitele a sociálně demokratického politika Leopolda 

Petzneka a stala se jeho životní družkou. V říjnu 1925 

vstoupila pod jeho vlivem a pravděpodobně také 

traumatem z rozpadu monarchie, do Sociálně 

demokratické strany Rakouska a tím vešla do dějin, jak 

je výše uvedeno, jako tzv. „rudá arcivévodkyně“. Stala 

se nesmiřitelnou socialistickou agitátorkou a v této 

ideologii zaujímala extrémní stanoviska. Například 

svého syna Rudolfa „vzala“ ze studií a nechala ho 

pracovat jako dělníka v  továrně.

Alžběta žila s Leopoldem Petznekem dlouhá léta na „psí knížku“, 

vzít se mohli teprve 4. května 1948, kdy byl dokončen rozvod s Ottou 

Windisch-Graetzem.

Zemřela v noci ze 16. na 17. března 1963 ve Vídni ve věku 80 let. 

Prvního manžela Ottu přežila o 11 roků, Leopolda Petzneka o sedm let.

Tož, takovouto zajímavou osobnost vítali před 140 roky na tento 

svět naši předkové. 

Milan Ženčák

Leopold Petznek

 AURORA BOREALIS

V  neděli 5. listopadu se večerní a noční severní nebe nad Českem 

rozhořelo „červeným peklem“. Jednalo se o Aurora Borealis - polární 

záři. Jde o ohromující přírodní jev, který patří mezi nejkrásnější přírodní 

úkazy na obloze, způsobené, laicky řečeno, přímým zásahem Země 

oblakem nabitých slunečních částic.  Zatímco v arktických oblastech je 

polární záře celkem běžná, v nižších zeměpisných šířkách, jako třeba ve 

střední Evropě, je její výskyt vzácný – jen méně jak pětkrát za sto let. 

Z tohoto důvodu byl tento fenomén vždy pečlivě zapisován do 

dobových kronik, matrik či jiných historických pramenů.

Proto jsem zkoumal jak v kožušanské, tak i v tážalské pamětní knize, 

zda je tam podobná událost zaznamenána. Zjistil jsem, že oba naši 

kronikáři měli možnost takovou událost popsat přesně před 85 lety – 

v roce 1938.

Zápis řídícího učitele Jana Zdražila v kožušanské kronice:

Večer 25. ledna objevila se nad Čechami a Moravou polární záře, 

u nás po celá desetiletí nevídaná. Po celé severní obloze od východu 

k západu nastalo rudé až oranžové, při obzoru i zelené záření, 

prostoupené svislými světelnými sloupy barvy zelené až modré. 

Zatímco pověrčiví mysleli na nebeské znamení, jiní se domnívali, že 

vypukl velký požár. A skutečně, na mnohých místech byli hasiči 

doopravdy alarmováni. Polární záře jsou původu elektrického 

a vyskytují se v době, kdy se objevují na Slunci velké skvrny.

Zápis tážalského kronikáře Metoděje Lenocha:

Dne 25. ledna kol deváté hodiny večerní vyskytl se vzácný u nás 

přírodní zjev – severní záře. Obloha byla ozářená zvláštním růžovým 

až zeleným světlem. Při prvním pohledu na ozářené nebe domnívali 

se lidé, že je to zář vzdáleného požáru. Řídký ten přírodní zjev, 

o němž domnívali se pověrčiví lidé, že věstí válku, trval asi 2 hodiny 

a pozorován byl všemi tážalskými občany s  velikým úžasem. 

K tomu dodávám poznámku, že bohužel už za několik měsíců se 

mohl přesvědčit celý svět, jak pravdivou předtuchu měli naši pověrčiví 

předci. 1. září 1939 napadením Polska německým wehrmachtem 

vypukla nejstrašnější válka všech dob. 

Později byla polární záře pozorována údajně v  roce 1989 a potom, 

jak je již zmíněno, v  letošním listopadu.

Milan Ženčák



OHLÉDNUTÍ ZA OSLAVOU 70. VÝROČÍ OTEVŘENÍ KULTURNÍHO DOMU 

Martin Lenoch

Následné občerstvení připravené pro hosty, s možností se zdržet a popovídat si, bylo už jen krásnou třešničkou na velice 

povedeném dortě. Úspěch akce podtrhuje nejen zaplněný sál a prodloužení výstavy o další víkend, ale také pozitivní ohlasy 

zaslané od zúčastněných. Za všechny bych rád uvedl dopis od místního rodáka, pana Jaroslava Buchty.

V rámci příprav na tuto výstavu jsem měl možnost s obdivem se prokousávat fotoalby k jednotlivým představením 

a mimo jiné také pochopit, kolik práce, ale zároveň i zábavy to pro jednotlivé aktéry tehdy znamenalo. Možnost popovídat si 

s pamětníky na místě u jednotlivých instalací tomu ovšem přidala další rozměr, za který jsem vděčný.

V neděli pak zaplněný sál zhlédl operetní představení Letem muzikálovým světem, ve kterém jsme spolu s  interprety 

a vybranými muzikálovými písněmi měli možnost v duchu navštívit světové metropole jako Londýn, New York či Paříž.

K vidění byla rovněž řada obrazových a písemných dokumentů ze samotné výstavby kulturního domu, či z  bohaté 

historie spolku Hanačky, který v  naší obci dlouhodobě působil a byl s naším kulturním domem také úzce spjatý.

O víkendu 3.11 – 5.11. se dveře v  našem kulturním domě doslova netrhly. V tyto dny zde totiž probíhala výstava 

fotografií a plakátů u příležitosti oslav 70. výročí otevření kulturního domu v Tážalech. K vidění bylo přes 20 instalací 

velkoformátových plakátů s fotkami z konkrétních divadelních představení odehraných v  rámci fungováni Osvětové besedy 

obce Kožušany – Tážaly ve spojení s Osvětovou besedou Charváty a Blatec. A nejen ty, příchozí si mohli prohlédnout 

i fotografické instalace týkající se třeba vítání občánků do svazku obce, ale i činnosti sdružení Sponky, které pro naše děti 

pravidelně pořádá tábory a jiné akce. Často také využívají zázemí právě kulturního domu.



Více fotografií naleznete na webových stránkách obce v sekci fotogalerie: https://www.kozusanytazaly.cz/fotogalerie



Dovoluji si Vás informovat o aktuálním dění v oblasti 

dopravy v naší obci. Dosud se ještě zpracovávají poslední 

podklady k doplnění žádosti o 

prodloužení umístění dopravních 

značek zákaz tranzitu nad 12 tun. 

Doplnění žádostí ve formě dalších 

plánů dopravní situace a zejména 

nové objízdné trasy pro kamiony si 

vyžádalo předchozí zamítavé 

stanovisko Policie ČR v této věci, 

které nakonec bylo změněno poté, 

co jsme se k  němu kriticky 

vyjádřili. Už to bude 11 měsíců, co jsem na této věci začala 

pracovat a dosud nemáme k dispozici rozhodnutí Magistrátu 

města Olomouce. Z toho je poznat, jak náročný proces to je, 

kolik subjektů se k žádosti obce musí vyjádřit. A bohužel, 

každý dotčený subjekt klade další a další podmínky, které 

obec musí splnit, aby k prodloužení opatření na pouhých 

Zvon obecni kaple oznámil, že někdo ze 

spoluobčanu je po smrti. Po domech se 

rozdalo parte a v deň pohřbo bel 

nebožtik převezený do domo smutko 

nebo do kaple, kde se v zápěti řadil 

průvod, včetně mozekantu. V čele průvodo bel mládencem nesený 

křiž, dál se řadila mládež a děcka, pak následoval smutečni vuz 

tažený konima. Za trohlú se řadila rodina a průvod ozavirala 

početná skupina spoluobčanu. V průvodo bel předřikávač – býval 

to strýc Jánek z Tážal, kerý za pochodo se věčinú modlel a ostatní 

mo řádně odpovidale, zkrátka doplňovale se z mozekú.

Váženi a mili,

Průvod šil cestú do Charvát, tj. asi 2,5 km, kde se v kostele odbel 

obřad rozlúčeni a poděkováni a pokračoval na místni hřbitov. 

Mozekanti, ti končele v hospodě o Činochu naproti kostela. 

Pamatojo si, že jako školačka sem měla jit za drúžko synkovi 

Štěpána Ženčáka a abech bela pěkná, tak mě stařa natočele vlase 

na cokrovú vodo abe mně ta paráda dobře držela. Ale dopadlo to 

ináč než si přále. Průvod odcházel od kaple a já brečela na dvoře 

o vrat, kde mě stařa ne a ne vlase rozlepiť.

s ohledem na to, že máme za sebú 

„dušičke“ spojeny s návštěvú hrobů 

našich blízkých, nemožo nevzpoměť 

týto smutny události, kery patřijú 

k životo a to rozlúčeni spoluobčanu pře 

odchodo na věčnosť. 

Dnes je zkrátka všecko jináč, pospolitosť ledi se vetratila, každý si 

žije svým životem. Vzájemná súdržnosť je v trapo, zkrátka doba 

leti modernim tempem a me ji přestáváme stačeť a nýni to decky 

to, co besme si přále.

Jož máme za sebú svátek Všech svatých, kdy sme došle opraviť 

Dnes be neco takového jako hromadny procesi nebelo možny ai 

dež sú aleje, kery lemovale cesto do Charvát, vekáceny, dnes je tu 

misto procesi spoluobčanu procesi osobních vozidel. Zkrátka, jak 

stařa řikale, že Sibyla předpovidale, že si svět bode o nás podávať 

roke, a je to tak.

ČUHÁCKÝ KÚTEK

A zatím co listí stromů v dyštích a větrech opadává, ai život lidský 

jednú skonči. Je chladno a me jož čekáme Mikuláša a měl be 

přejeť svatý Martin na bilym koňo, jak to pranostika napovidá 

a na svátek Kateřene skováme se pod peřene a bodem očekávať 

vánočni čas.

Občas zpiváme „Bejvávalo dobře“. No hmotně, istě ale ve vztaho 

člověka k člověko lepši, ledi měle k sobě blíž. Čím vic na nás 

dolihajú události, kery se dějú ve světě okolo nás, tím vic túžime 

měť kút, kde je nám dobře a ten nám posketoje náš domov. Svět 

se zdál menší, belo v něm místo pro tajemno, nadřirozeno 

a nevesvětlitelny úkaze a necheběla ani poetika. Ale dnes jož si 

s ním tak dobře nerozomime.

O Vánocich sem psala, tak jenom v kostce. Večeřa se podávala jak 

vešla první hvězda. Eště než vešla, o nás dostale koze krajic 

chleba s medem, to abe taky věděle, že sú Vánoce. Štědrý deň 

přenášel přísný púst. Stařenka nám řikale, dež se bodem postiť, 

ovidíme zlaty prasátko, v opačnym případě nám Šperechta vevrtá 

břoch. Ale Šperechta bel obecni zřizenec – ponocný, kerý trúbil na 

trubko a v každym domě hospodyni přál pěkny svátke a za přáni 

(vinš) si odnášel výslužko.

Na Štěpána, po Božim narozeni, chlapci obečíně omývale děvčata, 

kery nelenile a o silvestrovský noce jim to oplácele. Silvestrovská 

noc bývá plná dobrých předsevzetí. Tehdy si všeci svatosvatě 

slebojem, že bodem v  nastávajícím roko lepši.

Držím vám palec, abe se předsevzeti, kery ste si dále, veplnilo.

Marie Aclerová

a nazdobiť hrobe svých příbuzných a kvapem se hlásijú Vánoce, 

kery nám ohlašojú obchode lákadlem čokolád a figurek 

s vánočním motivem. A obchodníci zahajojú prodej čim dál dřiv 

abe nás nalákale na vánočni nákupe. Dřiv nic takového nebývalo. 

Ale verustle sme bez lákadel, nehrozi nám obezita, což je 

o dnešních mladých pomále problém. No ale nemožem se diviť, 

naši potomci nic inyho neznajú, nezažile nedostatek, protože sme 

se snažela potomkum dať to, co sme sami neměle a neznale. No 

a k temo školni omezeni, co je možny od děcek požadovať, abe 

nebele přetěžovany, no a důsledke si ovědomojú všeci v okoli.

Termíny právní poradny leden-březen v r. 2024:
BEZPLATNÁ PRÁVNÍ PORADNA PRO OBČANY OBCE KOŽUŠANY - TÁŽALY

19. 1. 2024

18:00 - 18:30

18:30 - 19:00

19:00 - 19:30

19:30 - 20:00

23. 2. 2024

18:00 - 18:30

18:30 - 19:00

19:00 - 19:30

19:30 - 20:00

15. 3. 2024

18:00 - 18:30

18:30 - 19:00

19:00 - 19:30

19:30 - 20:00

Zdroj fotografie - Facebook Transfuzního oddělení FNOL

Společná fotografie s pracovníky FNOL
u příležitosti 400 odběrů.

Mezi našimi spoluobčany je řada lidí, kteří neváhají pomoci ostatním a my se 

to většinou ani nedozvíme. Pan František Buchta z Tážal, učitel Gymnázia 

Hejčín, je jedním z nich. Od svých 20 let je pravidelným dobrovolným dárcem 

krve, krevních destiček a plazmy a do dnešního dne celkový počet jeho 

bezpříspěvkových odběrů dosáhl neuvěřitelného počtu pět set dvaceti. Je 

nositelem Zlaté medaile Prof. MUDr. Janského i Zlatého kříže ČČK 1.třídy.  

Martin Lenoch 

ZNÁTE ZE SVÉHO OKOLÍ



VZPOMÍNÁME

Čest jejich památce!

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

NAŠI JUBILANTI 2024

Pavel SLADKÝ 
†25. 10. 2023 (71 let)

Vaníček Rostislav  93 let

Vaníčková Anežka  93 let

Kratochvílová Ludmila  85 let

Slamenec Jaroslav  85 let

Hála Vladislav  75 let

Horáček Josef  75 let 

Březen:

Lakomý František  86 let  

Rozsypalová Ludmila  85 let

Buček Jiří  75 let

Dlouhá Jindřiška  86 let

Mlčochová Zdenka  81 let

Poučínská Jaroslava  80 let

Doubravská Helena  88 let

Únor:

Hanák Jaroslav  75 let

Buchtová Dobroslava  81 let 

Šmehlíková Drahoslava  83 let

Klabík Svatopluk  84 let

Buchtová Marie  85 let 

Leden:

Josef KOPEČEK 
†30. 11. 2023 (74 let)

Helena BUREŠOVÁ 
†3. 12. 2023 (81 let)

Václav STŘELÁK 
†8. 12. 2023 (77 let)

Jan POLES 
†17 12. 2023 (52 let)



16. ROČNÍK FOTOGRAFICKÉ SOUTĚŽE MIKROREGIONU KRÁLOVSTVÍ

Když v  loňském ročníku fotografické soutěže „Království objektivem občanů Království“ si náš občan Vojtěch Kintl „vydobyl“ první místo 

v kategorii „Architektura mikroregionu“, přáli jsme mu do letošního 16. ročníku stejný úspěch. Naše přání padlo na úrodnou půdu, protože Vojtěch 

Kintl letos získal svými krásnými fotografiemi v kategorii „Kouzlo lesa“ cenu nejvyšší a v kategorii „Mláďata zvířecí i lidská“ 3. místo. 

Blahopřejeme našemu skvělému fotografovi a zároveň mu děkujeme za vzornou a příkladnou reprezentaci naši obce v této prestižní fotografické 

soutěži. Současně mu do příštího ročníku fotosoutěže přejeme, stejně jako před rokem, tentýž úspěch a k tomu potřebnou správnou expozici a „dobré 

světlo“. 

Milan Ženčák

Výsledky fotografické soutěže 2023:

Kategorie „Kouzlo lesa“

1. místo: Vojtěch Kintl, Tážaly

2. místo: Andrea Sedláčková, Krčmaň

3. místo: Bohumila Krčková, Dub nad Moravou

Kategorie „Mláďata zvířecí i lidská“

1. místo: Bohumila Krčková, Dub nad Moravou

2. místo: Leontýna Sedláčková, Krčmaň

3. místo: Vojtěch Kintl, Tážaly 

Mlha v lese

Ráno u Strýčkova lomu Víla

Vojta Kintl
na vernisáži
při přebírání
čestných cen
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